
ALI 690: Quranic Arabic Level 3 – session 2
In this ONLINE course via Zoom, we will cover Lessons 15 to 26 on 
Noun (اسم) in Unit 1 of  the text Quranic Language Made Easy Hafiza Iffath
Hasan. Students are encouraged to keep an English translation of  the 
Holy Quran with parallel Arabic text during the class. The instructor will 
use The Qur’an, With a Phrase-by-Phrase English Translation by Ali Quli Qarai.  

Eligibility: Any Muslim ages 16 years and over who can recite the Holy 
Quran and has attended past Quranic Arabic classes with any institution 
can register for the course. This is an interactive online course, and the 
participants are required to login through video. Attending all sessions on 
time is essential. 

Please email the instructor at director@academyofislam.com in advance if  
you are unable to attend due to some emergency. All participants are 
encouraged to submit the class assignments on time. Participants are 
advised to revise past lessons from 
https://academyofislam.com/quran/quranic-arabic/

Schedule: for the remaining five Wednesday from Sep 18 to October 16, 
2024, we will inshāAllah begin the immediately after maghribayn. Today 
the virtual room will open at 8:10 pm.
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Du‘ā before session 2
ََّ و ََّ م حََُ الَلَّهُمَّ * بِسْمِ اِلله الرَّحْْنِ الرَّحِيْم .  ََّ  لَ ع لَلَم حََُ

ا تُُِبُّ ََتَ رْض   ََ نَا طَرْفَةَ لَيْْو نْ فُسِ اَ م، ََلَا تَكِلْنَا إلََ الَلهُمَّ ََفعِقْنَا لِ
ْ  بِِلْقُرْ نِ ََ ريِْ،الَلعهُمَّ اشْرحَْ بِِلْقُرْ نِ لَ ْ . ابََ ا   َِ نَ وعِرْ ََ ،  بََ نِْ اسْتَ عْ تَنِّْ،الَِنّعِ لَلِيْ ََ  نِ لِسَانِْ،اَطْلِقْ بِِلْقُرْ ََ بِِلْقُرْ نِ بَصَريِْ، هِ مَآ ابَْ قَي ْ . وُ وََّ  اِلاَّ بِ َ فاَِنَّهُ لَا حَوْمَ َلَاَ 

Bismillāh. Salawāt. O Allah, grant us success in (doing) 
that which You love and are pleased with. And never 
leave us to ourselves for the blink of  an eye.  O Allah, 
widen my chest through the Quran, Let my body follow 
the Quran, Enlighten my eyes through the Quran, Let my 
tongue speak according to the Quran, And help me to 
stay on it so long as You let me live, For surely there is no 
power nor strength except with You.
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What is i‘rāb and the three cases?
I'rāb is the phenomenon of  word declension in the Arabic language. 
Declension refers to the change and variation in the form of  a word, 
and through this change and variation, we understand the grammatical 
case of  the word by which we get to know the function of  the word in 
the sentence. Notice how نُ وْح changes in these verses.

إِنَّ ََلَْ كَ الَْْقُّ ََأنَرَّبَّهُ فَ قَامَ رَبعِ إِنَّ ابْنِّ مِنْ نوُح  ََنََدَى   تَ أَحْكَمُ  أَهْلِي ََ
يَْ  َِ اوَْ  أرَْسَلْنَا 11:45الْْاَكِ نَا إِليَْ 7:59 إِلََ  وَ وْمِهِ نوُح  َْحَي ْ نَا إِنََّ أَ َْحَي ْ ا أَ ََ َ  كَ 4:163ََالنَّبِيعِيَْ مِن بَ عِْ هِ ۚ نوُحو إِلََ  

In Q 11:45 we see   نوُح with dammatayn because he is subject (i.e. 
of  the action) in the sentence. In Q 7:59 we see ا  with نوُح 
fathatayn because here Nuh is the object – the one who sent 
by Allah to his community. In Q 4:163 we see  نوُحو with 
kasratayn because it follows the preposition   ََإِل. 
Grammatically, the first is in the  nominative (مَرْفُ وْع) case, the 
second is in the accusative (مَنْصُوْب) and the third is in the 
genitive (مََْرَُْر) case of  nouns. Note in Farsi & Urdu: dammah 
is pesh, fathah is zabar and kasrah is zer.
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Revision Les 14: plural nouns 
1)In Arabic we have Sound Plurals ( جَمْعُ السَّالِمم), and we have Broken Plurals ( ُجَمْع
يْم   .(التَّكْسم
2)In sound plurals the original word remains intact or unbroken. In the broken 
plurals the original word gets broken or loses some letters.

Comparison in English: We add ‘s’ to the word ‘pen’ to get its plural as ‘pens’. 
However, we replace ‘a’ in the word ‘man’ to ‘e’ to get the plural as ‘men.’  
Technically, ‘pens’ is a sound plural, and ‘men’ is a broken plural.

3) For masculine we suffix  ِان to get the dual and  َن َْ to get the plural. This is in 
the nominative case. 

4) The dual will change to  ِيْن in the accusative and genitive cases. We suffix  َن َْ to 
get the plural form, in nominative case. In the accusative and genitive cases, 
the plural will change to  َيْن. These apply to the masculine.

5) The Sound Feminine Plural refers to both human nouns and adjectives and to 
things as well. It is formed by replacing the feminine marker   (taa marbuta) at the 
end with ات. The letter ت here will take dammah, in the nominative case when the 
noun or adjective is definite, and double damma when it is indefinite. In the 
accusative and genitive cases, the letter ت will take kasrah when definite, & double 
when indefinite.
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sound plurals in m & f
ten qualities for a righteous and pious person

ؤْمِنِيَْ  َُ اتِ ََالْ ََ سْلِ َُ يَْ ََالْ َِ سْلِ َُ ؤْمِنَاتِ ََالْقَانتِِيَْ ََالْ إِنَّ الْ َُ قَانتَِاتِ ََالصَّادِوِيَْ ََالْ
تَ ََالصَّادِواَتِ ََالصَّابِريِنَ ََالصَّابِراَتِ ََالَْ  َُ وِيَْ اشِعِيَْ ََالْاَشِعَاتِ ََالْ صَ عِ

اتِ  ََ يَْ ََالصَّائِ َِ واَتِ ََالصَّائِ تَصَ عِ َُ جََهُمْ ََالْْاَََالْ اكِريِنَ ََالْْاَفِظِيَْ فُ رُ فِظاَتِ ََالذَّ
ُ لََمُ مَّ  اكِراَتِ أَلَ َّ اللََّّ ا اللَََّّ كَثِير ا ََالذَّ  َ ﴾٣٥﴿غْْففِرَ   ََأَجْر ا لَظِي

Indeed the Muslim men and the Muslim women, the faithful men 

and the faithful women, the obedient men and the obedient 

women, the truthful men and the truthful women, the patient men 

and the patient women, the humble men and the humble women, 

the charitable men and the charitable women, the men who fast and 

the women who fast, the men who guard their private parts and the 

women who guard, the men who remember Allah greatly and the 

women who remember [Allah greatly]—Allah holds in store for 

them forgiveness and a great reward. 
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Sound duals & plurals of  Kātib 
a writer – (كماتمب  )

• Plural - جمع
• Dual - مثنى
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Plural - 

جمع

Dual -

مثنََّى

Singular 

مفرد -

case gender

وْنَ كَاتبِ ُ  انِ كَاتبَِ  ب  كَاتِ  nominative مُذمكَّر

يَْْ كَاتبِِ  يِْْ كَاتبَِ  اب  كَاتِ  accusative

بو كَاتِ  genitive

ات  كَاتبَِ  تَانِ كَاتبِ َ  ة  كَاتبَِ  nominative مُؤمنَّث

اتو كَاتبَِ  تَيِْْ كَاتبِ َ  ة  كَاتبَِ  accusative

ةو كَاتبَِ  genitive



Sound duals & plurals of  kāfir (  كمافمر) 

– a disbeliever

• Plural - جمع
• Dual - مثنى
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Plural - 
جمع

Dual -
مثنََّى

Singular 
مفرد -

case gender

نَ كَافِرَُْ  كَافِراَنِ  كَافِر   nominative مُذمكَّر

نَ كَافِرِيْ  نِ كَافِرَيْ  كَافِراَ   accusative

كَافِرو  genitive

كَافِراَت   نِ كَافِرَتَ  كَافِرَ    nominative مُؤمنَّث

كَافِراَتو  يِْْ كَافِرَتَ  كَافِرَ    accusative

كَافِرَ و  genitive



Lesson 15: Broken Plurals:  َّرجَمْعُ الْمُكمس
Broken plurals are formed by a change of  vowel pattern from the singular to plural. Words 

with broken plurals are like mouse/mice and foot/feet in English. Most of  Arabic nouns and a 

fair number of  adjectives have broken plurals. There are many forms of  broken plurals.

Broken plurals are treated grammatically as feminine plurals, unless they refer to male 

persons.
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Plural Singular Plural Singular 

أوَْ وَام    –وَ وْم  
community 

لِبَاد   servant-لَبْ   

مَنَافِع   فَعَة   وُ رَُْن   benefit –مَن ْ  century -وَ رْن  

سِنُ وْنَ  فَ وَاكِهَة   year –سَنَة    fruit–فاَكِهَة  

ثيَِاب    ,shirt –ثَ وْب  
top dress 

رجَِام    man –رَجُ   

م   أَيََّّ وُ ر ى  day –يَ وْم    town, localityوَريِةَ  



Broken plurals in verses
Let us identify the broken plurals and if possible, 

find the corresponding singulars.
لَِ  مِنْ  هُمْ  أوَْلََمَ ََمَا كُنتَ لََ يْهِمْ إِذْ يُ لْقُونَ الْغَْفيْبِ نوُحِيهِ إِليََْ  ۚأنَبَاءِ ذَ 

حََ 3:44َ نََ بِِاَ لاَّ يُ بْصِ أَلْيُْ  ََلََمُْ 5:45وِصَاص  الْْرُُ أَلََمُْ 7:179رُ
اَ أَ 7:195يََْشُونَ بِِاَ ۖ  أرَْجُ    َُوا أنََّّ َْلَادُ كُمْ َ مْوَامُ ََالْلَ نَ أَ ة  ََأَنَّ اللَََّّ كُمْ فِت ْ

ُ الْوَاحُِ  الْقَهَّ  مُّتَ فَرعوُِونَ خَيْر  أَ رْبَِب  أَ  أَ 8:28لِنَ هُ أَجْر  لَظِيم   ارُ مِ اللََّّ
ُُُ أزَََْاجُ 20:105َالْْبَِامِ ََيَسْألَُونََ  لَنِ 12:39 33:6مْ ۗ هُ أمَُّهَا

إِذْ أنَتُمْ 49:13لتَِ عَارَفُوا ۚ وَ بَائِ َ َشُعُوبِ  ََجَعَلْنَاكُمْ  بطُوُنِ فِ أَجِنَّة  ََ
53:32أمَُّهَاتِكُمْ ۖ  A
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Answers to HW on Lesson 15
Broken plurals are highlighted, and their singulars appear at the bottom.

م ا ََن كَانَ مِنكُم مَّريِض ا أَ أَيََّّ دََاتو ۚ فَ مو أَ َْ لَلَم  سَفَرو فَعِ َّ   معِنْ مَّعُْ  أُخَرَ ۚ  يََّّ
لَِ  أَخْذُ رَبعَِ  إِذَا أَخَذَ 2:184 ة  ۚ إِنَّ أَخْذَهُ ألَِ ََ الْقُرَى  كَََذَ  ََ يم  شَِ ي   هِيَ ظاَلِ
ُ وَ وْمَ الَّذِينَ واَلُوا إِ 11:102 عَ اللََّّ أَلَا 3:181ۘ  يَاءُ أَغْنِ نَّ اللَََّّ فَقِير  ََنََْنُ لَّقَْ  سََِ

ئِنُّ  ََ نَاهُمْ ََلَ كِن كَانوُا 13:28الْقُلُوبُ بِذكِْرِ اللََِّّ تَطْ َْ ََ أَ ََمَا ظلََ َُونَ -نفُ هُمْ يَظْلِ
ا بَِمُ 16:118 ََ نَِ واَمَ فَ لَََ  الْقُرُ نَا مِن وَ رْيةَو 20:51الُْْ َْ ة  كَََمْ وَصَ ََ  كَانَتْ ظاَلِ

ََ فأَنَشَأْنََ لَكُم بِهِ جَنَّاتو 21:11ََأنَشَأْنََ بَ عَْ هَا وَ وْم ا  خَريِنَ  ي و  أَلْنَابو معِن نََِّّ
هَا تََْكُلُ فَ وَاكِهُ لَّكُمْ فِيهَا  إِنَّ لَكُمْ فِ 23:19ونَ كَثِيرَ   ََمِن ْ بَْْ   ۖ نُّسْقِيكُم لَعِ الْْنَْ عَامِ ََ
لَكُمْ فِيهَا -بطُوُنِ مّعَِّا فِ  مِن ْ مَنَافِعُ هَا ََ الرَّحَْْ نِ لِبَادُ ََ 23:21هَا تََْكُلُونَ كَثِيرَ   ََ

إِذَا خَاطَ  ََواَلُوا 25:63ا بَ هُمُ الْْاَهِلُونَ واَلُوا سَلََم  الَّذِينَ يََْشُونَ لَلَم الَْْرْضِ هَوْنَ  ََ إِذَا 33:67نََ فأََضَلُّونََ السَّبِيلََ  كََُبَْاَءَ سَادَتَ نَارَب َّنَا إِنََّ أَطَعْنَا  عَِ الن ُّفُوسُ ََ جَتْ زُ
81:7
، فَاكِ  ، القَريِةَُ، غَنٌِّّ، الْقَلْبُ، نَ فْس ا، الْقَرْنُ، لِنَبو فَعَة ، لَبُْ ، سَ يَوم ا، يَ وْمو ةُ، بَطَنِ، مَن ْ ََ َُ يعِ   هَة ،النِعْ .ا، كَبِيْر ا،النَ فْ

Question: why the words  دََاتو الْْاَهِلُونَ & جَنَّاتو  ,مَّعُْ  have not been highlighted?
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Lesson No 16: Body parts in HQ_1
Bismillāh. In Lesson 16 of  the Text, we have list of  48 bodily parts. A 

few Quranic verses which include bodily parts.

ا ََمِنْ  رمهما ومأمشْعمارمهم وملمسمانًا ومشمفمتميْم 16:80 ََمَتَال ا إِلََ  حِيْو أَثََثَ  أمصْومافمهما ومأموْبَم
َْ تُ بُْ َصُدُورمكُمْ وُْ  إِن تُُْفُوا مَا فِ 90:9 ُ ۗ ََيَ عْلَمُ مَ أَ هُ اللََّّ َْ اََاتِ هُ يَ عْلَ ََ ا فِ السَّ

ُ لَلَم  كُ عِ شَيْءو وَ ِ  ومالتََّّمائمبم الصُّلْبم يََْرجُُ مِن بَيِْْ 3:29ير  ََمَا فِ الَْْرْضِ ۗ ََاللََّّ
يِر  لمصموْتُ الْْمصْوماتم  إِنَّ أنَكَرَ  ۚصموْتمكم ََاغْضُضْ مِن 86:7 َِ 31:19الَْْ

And from their wool, fur and hair is furnishing and enjoyment for a 

time. 16:80 And a tongue and two lips? 90:9 Say, "Whether you 

conceal what is in your breasts or reveal it, Allah knows it. And He 

knows that which is in the heavens and that which is on the earth. And 

Allah is over all things competent. 3:29 Emerging from between the 

backbone and the ribs. 86:7 And be moderate in your pace and lower 

your voice; indeed, the most disagreeable of  sounds is the voice of  

donkeys.“ 31:9
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Lesson No 16: Body parts in HQ_2
Bismillāh. In Lesson 16 of  the Text, we have list of  48 bodily parts. 

A few Quranic verses which include bodily parts.

اََأنَْ عَام  حُرعمَِتْ  هَا ََأنَْ عَام  لاَّ يَذْكُرَُظهُُورهُم ََضَرَبَ لنََا مَثَلَ  6:138نَ اسْمَ اللََِّّ لَلَي ْ أَغْلََلا  هممْ أمعْنماقم إِنََّ جَعَلْنَا فِ 36:78رَمِيم  ََهِيَ الْعمظمامم ََنَسِيَ خَلْقَهُ ۖ واَمَ مَن يُُْيِي 
حُونَ الْْمذْقمانم فَهِيَ إِلََ  ََ مْعِ مَّّا لَرَفُ تَفِيضُ مِ أمعْيُ ن مهُمْ تَ رَى  36:8فَ هُم مُّقْ وا مِنَ نَ ال َّ
ةم ومالْْم ومالْْمبْصمارم السَّمْعم ََجَعََ  لَكُمُ 5:83الَْْقعِ ۖ  16:78نَ  لَعَلَّكُمْ تَشْكُرَُ ۙفْئمدم

And there are those [camels] whose backs are forbidden [by them] and 
those upon which the name of  Allah is not mentioned 6:138 And he 
presents for Us an example and forgets his [own] creation. He says, "Who 
will give life to bones while they are disintegrated?“ 36:78 Indeed, We 
have put shackles on their necks, and they are to their chins, so they are 
with heads [kept] aloft. 36:8 you see their eyes overflowing with tears 
because of  what they have recognized of  the truth. 5:83 and He made for 
you hearing and vision and intellect that perhaps you would be grateful. 
16:78
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The texts for the course
Ali Quli Qarai Hafiza Iffat Hasan AbdulWahid 

Hamid

The Qur’an: with a 
phrase-by-phrase 
English translation 

Qur’anic Language 
Made Easy

Access to Qur’anic 
Arabic

A
LI

 6
9

0
: Q

u
ra

n
ic

 A
ra

b
ic

 L
vl

 3
_2

13


	Slide 1:  
	Slide 2: Du‘ā before session 2
	Slide 3: What is i‘rāb and the three cases?
	Slide 4: Revision Les 14: plural nouns 
	Slide 5: sound plurals in m & f
	Slide 6: Sound duals & plurals of Kātib (كَاتِبٌ) – a writer
	Slide 7: Sound duals & plurals of kāfir (كَافِرٌ) – a disbeliever
	Slide 8: Lesson 15: Broken Plurals: جَمْعُ الْمُكَسَّر
	Slide 9: Broken plurals in verses
	Slide 10: Answers to HW on Lesson 15
	Slide 11: Lesson No 16: Body parts in HQ_1
	Slide 12: Lesson No 16: Body parts in HQ_2
	Slide 13: The texts for the course

